

### PARTICIPATION

This year francophone representation within the Department was 28.2%. Compared to last year, this was a decline of 1.3%. This fall is attributed to the following:

- the arrival of rotational and non-rotational personnel from the former Department of Industry, Trade and Commerce; and
- the recruitment of new Foreign Service officers.

As of 31 December 1982, the Department had 2,670 rotational employees of which 74.6% (1,992) were anglophones and 25.4% (678) were francophones. In absolute figures this was an increase of 306 anglophones and 84 francophones. In contrast with last year, the proportion of francophones declined less than 1%. This fall is explained by the low francophone representation in the some 300 employees from Commerce who were integrated into the Department; scarcely 20% of these employees were francophones.

Another element to be considered, equally, was the small proportion of francophones recruited as new Foreign Service officers; the percentage was 22% of 126 new employees. In consideration of these factors, the francophone representation in the Foreign Service officer category declined from 23.6% to 22.6%. In the rotational secretarial group, 32.7% of 55 new employees increased the francophone population in the administrative support category. Overall in the rotational group, francophone appointments over the year represented 27.2% of the total.

The transfer of non-rotational employees from Commerce had an equal effect on francophone representation in the non-rotational group. The proportion of francophones in the non-rotational group effectively dropped 4% this year. Of 1,413 non-rotational employees 66.1% (934) are anglophones and 33.9% (479) francophones. Francophone representation in those employees transferred from Commerce was only 19%. It is, nevertheless, interesting to note that 37.2% of new non-rotational employees recruited via competition in 1982 were francophones.

During the year the Department undertook actions to improve francophone representation in the Scientific and Professional category. Meetings were organized with the principal managers responsible for staffing personnel of this category to make them aware of the lack of francophone representation. In spite of little activity in staffing positions within this category, a slight increase in francophone representation is noted. It is presently 10.2%, as opposed to 8.5% last year, this represents in absolute figures an increase of 2 francophones.

### PARTICIPATION

La représentation francophone au Ministère atteint 28,2% cette année. Comparativement à l'an dernier, on remarque un fléchissement de 1,3%. Cette diminution est attribuable aux facteurs suivants:

- l'arrivée d'employés permutants et non permutants venant de l'ancien ministère de l'Industrie et du Commerce; et
- le recrutement des nouveaux agents du service extérieur.

Au 31 décembre 1982, le Ministère comptait 2 670 employés permutants dont 74,6% (1 992) anglophones et 25,4% (678) francophones. En chiffre absolu, on note une augmentation de 306 anglophones et de 84 francophones. Par rapport à l'an dernier, la proportion de francophones a diminué d'un peu moins de 1%. Cette baisse s'explique par la faible représentation francophone chez les quelque 300 employés venant du Commerce qui se sont joints à notre effectif. A peine 20% de ces employés étaient francophones.

Un autre élément à considérer, également, est la faible proportion de francophones recrutés chez les nouveaux agents du service extérieur soit 22% des 126 nouveaux employés. Compte tenu de ces facteurs, la représentation francophone chez les agents du service extérieur est passée de 23,6% à 22,6%. Dans le groupe permutant de secrétariat, 32,7% des 55 nouveaux employés sont venus accroître la population francophone de la catégorie du soutien administratif. Pour l'ensemble du personnel permutant, on note que la proportion de francophones nommés au cours de l'année représente 27,2%.

La mutation des employés non permutants venus du Commerce a également eu des effets sur la représentation francophone dans le groupe non permutant. En effet, la proportion de francophones chez les employés non permutants a chuté de 4% cette année. On compte 1 413 employés non permutants dont 66,1% (934) anglophones et 33,9% (479) francophones. La représentation francophone chez les employés du ministère du Commerce mutés jusqu'à maintenant ne représente que 19%. Il est, toutefois, intéressant de constater que 37,2% des nouveaux employés non permutants recrutés par voie de concours en 1982 étaient francophones.

Au cours de l'année, le Ministère a entrepris des actions visant à améliorer la représentation francophone dans la catégorie scientifique et professionnelle. Des rencontres ont été organisées avec les principaux gestionnaires embauchant du personnel de cette catégorie d'emploi pour les sensibiliser au problème de la représentation francophone. Malgré le peu d'activités de dotation entreprises cette année dans ces groupes d'emploi, on note une légère augmentation de la participation francophone. Elle est de 10,2% comparativement à 8,5% l'an dernier, ce qui représente une augmentation en chiffre absolu de 2 francophones.